
Zápis z jednání Knihovní rady Univerzitní knihovny UPa dne 27. 2. 2003 
Přítomni: prorektor Janda, PhDr. Jiránek, doc. Kraftová, Mgr. Matušková,  doc. Machalíková, 

Mgr. Prochásková, , ing. Provazníková 

Omluveni: prof. Macháček, doc. Volek, prof. Trojan 

 

1. V úvodu seznámil prorektor Janda členy KR se změnou organizační struktury, která 

vstoupí v platnost pravděpodobně od 1. dubna 2003. Univerzitní knihovna se stává 

oddělením nově vytvořeného Informačního centra. Na ředitele IC byl vypsán konkurs. Po 

hospodářské stránce bude knihovně zachována dosavadní samostatnost. V této souvislosti 

dále upozornil, že dojde ke jmenování nové knihovní rady a poděkoval dosavadním 

členům za činnost. 

2. Hlavním bodem jednání bylo zhodnocení činnosti UK za rok 2002 podle výroční zprávy, 

kterou členové KR předem obdrželi. Členové KR neměli k činnosti knihovny žádné 

významné připomínky kromě téměř tříměsíční nepřístupnosti databáze SciFinder. 

Zodpovědnost je ovšem v tomto případě na straně CIT. Dalším problémem stále zůstává 

špatná přístupnost CD-serveru ze vzdálených lokalit (Doubravice, Česká Třebová). Na 

řešení problému byl knihovnou získán grant z FRVŠ, ale investiční prostředky ještě 

nejsou z MŠMT poskytnuty a není tedy možno zahájit práce na projektu. 

3. Dále byla diskutována akviziční politika. Mgr. Prochásková upozornila na finanční 

náročnost při informačním zabezpečování nových kursů a oborů. Je třeba, aby vyučující 

pečlivě zvažovali strukturu titulů i počty exemplářů, které navrhují k nákupu. Pro 

informační zabezpečení by měly být používány i prostředky z účelově vázaných dotací na 

nové akreditace. 

4. V otázce elektronické versus papírové informační zdroje (především periodika) se členové 

KR shodli na tom, aby knihovna nakupovala vyváženě oba typy zdrojů s přihlédnutím 

k ekonomické efektivnosti. Nicméně vývoj (alespoň v oblasti zahraničních vědeckých 

periodik) jednoznačně směřuje k elektronické formě. 

5. Mgr. Prochásková požádala členy KR, aby na svých fakultách provedli průzkum 

využívanosti elektronických informačních zdrojů (databází a periodik). K dispozici jsou 

sice oficiální statistiky od producentů, ale pro kvalifikované rozhodnutí o dalším nákupu 

těchto zdrojů v dalších letech jsou třeba podrobnější údaje od koncových uživatelů. 

Z MŠMT ČR jsou zatím příznivé zprávy v tom smyslu, že po skončení projektu LI 

k 31.12.2003 bude vyhlášen nový program pro podporu informační infrastruktury. 

6. Knihovna opět nabídla všem fakultám školení pro pedagogy zaměřené na využívání 

elektronických informačních zdrojů a doplňkových elektronických služeb knihovny. 

Jednou z nich je novinková služba na www stránkách knihovny. Jedná se nejen o 

pravidelné týdenní seznamy nových knih, ale také o obsahy nových čísel vybraných titulů 

periodik, na což pak navazuje elektronické dodávání plných textů článků. Členové 

knihovní rady vyjádřili názor, že povědomost o této službě není mezi akademickou obcí 

dostatečná, proto bude publikován článek v příštím čísle Zpravodaje. 

7. Dále se diskutovalo o návštěvnosti v UK a v pobočce na nám. Čs. legií a o autorských 

právech k vysokoškolským závěrečným pracím a odvodu kopírovacích poplatků podle 

autorského zákona. 

 

 

Zapsala: I. Prochásková                                           Schválil: doc. Ing. Jaroslav Janda 

 


